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19 آذرماه گزارشی را با عنوان »نویسنده هایی که سیدمهدی شجاعی نیستند« در 
روزنامه »فرهیختگان« منتشر کردیم و در این گزارش به کتاب هایی اشاره شد که 
پست سد ممیزی وزارت ارشاد می مانند. نامی هم از کتاب جدید شفیعی کدکنی 
آوردیم که گرفتار ممیزی شده است. خبرگزاری ایسنا گفت وگویی با  محمدعلی 
مرادیان، مدیرکل دفتر توســـعه کتاب و کتابخوانی وزارت ارشـــاد داشـــته ســـت و 
درمورد این مجموعه شعر می گوید: »نکته ای راجع به کتاب نداریم؛ منتها کتاب 
دارد خوانده می شود. به چند نفر از اهالی شعر نیز کتاب را داده ایم تا بخوانند و 
نظرشان را بگویند. ان شاءالله درباره کتاب تصمیم گیری شود. به  صورت کلی کتاب 
در فرآیند صدور مجوز است. ما تغییراتی در گروه شعر داشتیم و به همین دلیل 
( درباره این کتاب  فرآیند صدور مجوز زمان بر شده است. فردا )سه شنبه، ۲۸ آذر
در جلسه شورای نظارت بر کتاب بزرگسالان تصمیم گیری می شود؛ برای این که 
شأن استاد شفیعی حفظ شود، هفته گذشته کتاب برای اعضای هیأت نظارت 
ارسال شده و آنها دارند کتاب را بررسی می کنند تا فردا درباره کتاب جمع بندی 
شود. درباره کتاب های ویژه نظر هیأت نظارت را اخذ می کنیم تا کار اتقان بیشتری 
داشته باشد. سالانه 1۲۰ هزار عنوان کتاب به اداره کتاب می آید، به خاطر همین 
سعی کردیم به فرآیند صدور مجوز سرعت بخشی کنیم اما رسیدن به یک توازن، 
زمان بر  خواهد بود. در ســـه ماه حضورم در دفتر توســـعه کتاب و کتابخوانی،  با 

افزودن کارشناسان متبحر سعی کردیم کار صدور مجوز را سرعت ببخشیم.«

مهـدی فخیـم زاده کـه پـس از بـازی در سـریال »بازپـرس« مقابـل دوربیـن نرفتـه 
اسـت، ایـن روزهـا شـرایط جسـمی خوبـی دارد و مشـغول نـگارش فیلمنامـه ای 
کارگـردان در گفت وگویـی بـا ایسـنا وضعیـت  یگـر و  جدیـد اسـت. ایـن باز
جسـمی اش را مسـاعد توصیف کرد و اخبار منتشرشـده درباره  بسـتری شـدن 
در بیمارسـتان را نادرسـت خوانـد. گویـا ایـن هنرمنـد مدتـی بـه دلیـل بسـتری 
شـدن یکـی از بسـتگانش، بـه بیمارسـتان تـردد داشـته کـه از سـوی برخـی بـه 
نادرسـت بیمـاری خـود او تعبیـر شـده اسـت. مهـدی فخیـم زاده ایـن روزهـا در 
حـال نـگارش فیلمنامـه جدیـدی اسـت کـه بـه گفتـه خـودش فعـا در مرحلـه 
آماده سازی است.   این کارگردان با بیان اینکه فیلمنامه جدیدش مضمونی 
اجتماعـی دارد، در توضیـح آن گفـت: »ایـن کار پلیسـی نیسـت و متفـاوت بـا 
کارهـای قبلـی اسـت و پلیـس در آن محـور نیسـت. بایـد دیـد بعـد از اتمـام متـن 
فیلمنامـه، امـکان سـاخت در تلویزیـون وجـود دارد یـا شـبکه نمایـش خانگـی. 
هنـوز تصمیمـی در ایـن زمینـه نگرفتـه ام؛ چرا کـه همیشـه سـعی دارم سـناریو را 
کامل کنم و بعد سراغ تهیه کننده،  ساخت و عوامل دیگر بروم.« فخیم زاده در 
یگری داشـته اسـت،  پایان در پاسـخ به اینکه آیا این روزها پیشـنهادی برای باز
نیز بیان کرد: »بعد از »بازپرس« کار جدیدی نداشتم. پیشنهادهایی شده اما 
یـا سـناریو را دوسـت نداشـتم یـا نقـش خـوب کار نشـده بـود متاسـفانه کیفیـت 
فیلمنامه ها همواره مورد سـوال بوده و هسـت و البته ربطی به الان هم ندارد.«

محمد مســـلمی، مجری برنامه »فیتیله ای ها« در گفت وگو با تســـنیم با انتقاد 
از راه نیفتادن پروژه »دوقلوها« و جدی نگرفتن برنامه های کودک توسط رسانه 
ملـــی گفـــت: »الان دیگر تلویزیـــون در ارتباط با کودک و برنامه های کودک آن 
کارهای پرجاذبه گذشته را انجام نمی دهد. دو سالی است حتی دکور سریال 
که همواره حواله ما را به  »دوقلوها« را نصب کرده ایم اما کار شـــروع نشـــد؛ چرا
این اسپانسر و آن اسپانسر می دادند. درصورتی که کار کودک را باید تلویزیون 
خودش مورد حمایت قرار دهد. من دغدغه دارم که تلویزیون ما آن قدر باید 
ک هایی که از  برنامه های خوب کودکانه نشـــان دهد که بچه ها به ســـراغ خورا
ک های آلوده ای که  گوشـــی تلفـــن همراه و ماهواره بیرون می آینـــد نروند. خورا
آســـیب های جـــدی بـــرای بچه ها دارد بـــه لحاظ روحی و روانـــی آنها را درگیر 
ی مملو از دروغ اســـت و بلوغ زودرس ایجاد می کند.   می کنـــد. فضـــای مجاز
گر به ســـال های گذشـــته برگردیم می بینیم تولیدات نمایشـــی و عروسکی و  ا
فیلم هایی که برای مخاطب کودک و نوجوان ســـاخته می شـــد آن موقع بیشتر 
بود و الان به گونه ای می توان گفت این آمارها به صفر رسیده است. من بارها 
ی  مصاحبه هایی را از مدیران تلویزیون دیده ام که گفته اند در رسانه ملی به رو
هنرمندان باز است، اما ما دو سال است در »ایران مال« دکور زده ایم تا فصل 
جدید »دوقلوها« را آغاز کنیم ولی گفته اند مشـــکل اسپانســـر و حامی مالی 

یم.« اســـت. چند برنامه و طرح به شـــبکه نسیم داده ام اما گفته اند پول ندار

سـعید مقیسـه، رئیـس سـاترا در گفت وگویـی بـا تسـنیم دربـاره شـاخصه ها 
یال های شـبکه نمایـش خانگـی بـرای پخـش از تلویزیـون  و ویژگی هـای سـر
ک  گفت: »ضوابـط و مقـررات محتوایـی سـاترا کـه در سـایت اعـام شـده مـا
عمـل بـرای انتخـاب محتواسـت. نمی تـوان به صـورت خـاص گفـت محتوایی 
کـه فـان داسـتان را دارد؛ مـا آنجـا گفتیـم از نظـر شـاخصه های سـامت محتـوا 
کـه خیلـی حائـز اهمیـت است. سـریال هایی مطـرح شـد کـه مـورد بررسـی قـرار 
یـم کـه سـازمان صداوسـیما پذیرفتـه باشـد همـه  بگیرنـد امـا هنـوز سـریالی ندار
آنهـا را پخـش کنـد. اولا همـه سـریال ها هـم کاندیـدا نیسـتند چـون بایـد بخـش 
خصوصـی کـه تولیدکننـده ایـن آثـار اسـت خـودش بخواهـد ایـن اتفـاق بیفتـد. 
سـریال هایی را که معرفی کرده ایم در حال بررسـی اند اما یک سـریال با رویکرد 
نمایش خانگی تولید شـده و اینکه در صداوسـیما قابل پخش باشـد نیازمند 
یم  بررسـی هـم از نظـر حقوقـی و هـم محتوایـی اسـت. تـا بـه حـال مصوبـه ای ندار
کـه اعـام کننـد فـان سـریال از تلویزیـون پخـش شـود امـا فرآینـد برقـرار اسـت. 
یاسـت سـازمان اعـام کردنـد در مشـارکت تولیـد  در صداوسـیما آنچنـان کـه ر
یم، به غیر از آنکه سـریالی در چارچوب رسـانه ملی باشـد پخش  مشـکلی ندار
شود. کما اینکه برخی از نویسندگان و طراحان طرحی را ارائه می کنند اول لزوما 
بـه سـکو نمی برنـد و بعـد مجـوز می گیرنـد و تصمیـم می گیرنـد بـه صداوسـیما 

ببرند، برخـی هم تصمیـم می گیرنـد کار مشـترک بسـازند.« 

اهالی شعر 
درباره کتاب شفیعی کدکنی نظر می دهند

فخیم زاده 
به سراغ ژانر اجتماعی می رود

چند طرح به نسیم دادم
می گویند پول نداریم !

 سریال شبکه نمایش خانگی پذیرفته شده 
برای پخش از صداوسیما نداریم

۲۲ سال پس از نگارش نسخه  ابتدایی رمان »نامیرا« توسط صادق 
کرمیار در حالی که زمزمه های آغاز ساخت فیلمی بر اساس این 
رمان از اوایل سال جاری به گوش می رسید و حتی در آبان ماه 
سال جاری خبر کلید خوردن این اثر به کارگردانی شهریار بحرانی و تهیه کنندگی 
محسن علی اکبری نیز منتشر شد، خبرها پیرامون این اثر حاکی از آن است که با 
گذشت دو ماه از آغاز فیلمبرداری این مجموعه، سازندگان آن تصمیم به تغییر 
کارگردان پروژه گرفته اند و بر این اساس محمد حسین لطیفی جایگزین شهریار 
بحرانی در ساخت این اثر شده است. در همین زمینه عنوان شده که تمامی تصاویر 
و راش های ضبط شده از این فیلم نیز به کارگردان تازه تحویل داده شده است تا 

درباره استفاده از آن تصمیم گیری کند. 
کنون اظهارنظری  با وجود اینکه تهیه کننده و سرمایه گذار این اثر در این باره تا
کم بر ســـاخت این فیلم توســـط  نداشـــته اند اما شـــنیده شـــده که فضای حا
کم بر رمان و فیلمنامه فاصله گرفته  کارگردان سابق آن از ساختار و فضای حا
و به فضای برخی از آثار متاخر وی نزدیک شده و بر همین اساس تصمیم بر 

تغییرکارگردان اثر گرفته شده است. 
این اتفاق پس از ماجراهای مرتبط با ســـاخت ســـریال ثارالله توســـط شـــهریار 
کامی و بن بست وی  بحرانی که منجر به جلوگیری از پخش آن شد، دومین نا
در ســـاخت اثری با مضمون عاشـــورا به شـــمار می رود که البته در این نوبت به 
کم بر ســـاخت اثر مرتبط بوده و به موضوعی مانند نمایش  ســـاختار فکری حا

ع( که ماجراهای سریال ثارالله را رقم زد، ارتباطی ندارد.  چهره معصومین)
رمان نامیرا اثری اســـت که صادق کرمیار در ســـال 13۸۰ آن را نوشـــت. داستان 
ایـــن رمان که در بحبوحه عاشـــورای ســـال 61 هجری می گـــذرد، روایت زندگی 
« و دست وپنجه نرم کردن او با تردید ها  شخصی است با نام »عبدالله بن عمیر

ع( یا رســـیدن به وصال  و دودلی ها برای پیوســـتن به ســـپاه یاران امام حســـین)
دختری است که پدرش از دوستداران عبیدالله است. کرمیار این کتاب را در 
ســـال پرآشـــوب 13۸۸ برای نخســـتین بار منتشر کرد و به دلیل موضوع خاص 
این داســـتان بافاصله مورد اقبال عمومی  و حتی در همان ســـال مورد تجلیل 
رهبر انقاب اســـامی نیز قرار گرفت. کتاب در فاصله ســـال های گذشـــته بر 
آن بیش از 4۰ نوبت تجدید چاپ شـــده و شـــمارگانی بیش از 13۰ هزار نســـخه 

را به خود دیده است. 
این کتاب برای نخســـتین بار و در ســـال های ابتدایی دهه 9۰ از سوی صادق 
کرمیار که در حافظه مخاطبانش با سریال دلنشین »خاطرات مرد ناتمام« و نیز 
یارت«  نویسندگی و کارگردانی فیلم های بلند سینمایی تلویزیونی همانند »ز
شناخته شده است، در دست ساخت قرار گرفت ولی کمی بعد وی در اواخر 
سال 1397 اعام کرد که به دلیل نبود منابع مالی از ساخت این اثر منصرف 
شده است. این اتفاق در حالی بود که کرمیار چندی قبل از موافقت سازمان 

صدا و سیما با ساخت این اثر خبر داده بود. 
پس از این ماجرا تا سال گذشته خبری از ساخت این اثر نبود تا اینکه بار دیگر 
اعام شـــد شـــهریار بحرانی، سازنده فیلم هایی چون »ملک سلیمان« و »مریم 
مقدس« با تهیه کنندگی محسن علی اکبری که در کارنامه کاری خود تهیه فیلم 
روز واقعه را داراســـت، فیلم را بســـازند. در مقطعی نیز از نام داوود میرباقری به 
عنوان نویسنده فیلمنامه این اثر نام برده شده است. با این همه این سریال این 
روزها با محمد حسین لطیفی راه به جلو می برد؛ فیلمسازی که در کارنامه کار 
خود در این ژانر تنها ساخت سریال نردبان آسمان را دارد و دل مشغولی های 
اخیر وی نیز در ژانرهای دیگر سینمایی بوده است که آخرین آن فیلم سینمایی 

غریب بود که در جشنواره فیلم فجر سال گذشته رونمایی شد. 

»آذرآبادگان« عنوان مســـتند ســـینمایی بلندی اســـت که به عنوان یکی از 
محصولات ســـازمان اوج به بخش اصلی هفدهمین جشنواره بین المللی 
سینماحقیقت راه یافته است. این مستند، پژوهشی تاریخی درباره شکل گیری 
فرقه دموکرات در  آذربایجان ایران و تحولات پس از جنگ جهانی دوم در 
ایران است. حامد کلجه ای کارگردانی این مستند به تهیه کنندگی مصطفی 
شـــوقی را برعهده داشـــته اســـت که همزمان با رونمایی از آن در جشـــنواره 
سینماحقیقت، در این گفت وگو به ارائه توضیحاتی درباره تجربه ساخت 

این مستند تاریخی پرداخت. 

یکی از نکاتی که در مواجهه با مستند »آذرآبادگان« جلب توجه می کند، ساختار 
کاملا کلاسیک آن است که مبتنی بر صدای راوی روی تصاویر آرشیوی و در کنار آن 

گفت وگوی رو به دوربین کارشناسان است. چرا سراغ این ساختار رفتید؟
روایت یک مســـتند را طبیعتا از هر نقطه ای می توان آغاز کرد اما در روایت های 
تاریخی، این روند کورنولوژیک، حائز اهمیت اســـت. مهم اســـت که به اتفاقات 
اشاره کنیم و نشان دهیم که اتفاقات بعد از آن اتفاق، چگونه رقم خورده است. 
در چندین اثری که من بررسی کردم، حتی در پژوهش های مکتوب و کتاب هایی 
که در این زمینه منتشر شده است، همواره نقطه آغاز روایت جنگ جهانی دوم 
است؛ چراکه حادثه بزرگی که رقم می خورد، اشغال ایران توسط نیروهای متفقین 
در حین جنگ جهانی دوم اســـت. نکته دیگر عدم وفاداری شـــوروی  به پیمان 
سه جانبه ای است که در تهران به آن متعهد شده بود. شوروی این تعهد را نقض 
می کند و نیروهای ارتش سرخ را در کشور نگه می دارد. اشغالگری ارتش سرخ ادامه 
پیدا می کند و حتی شوروی  تاش می کند بخشی از ایران را جدا کند. مخاطب 
وقتی به تماشای روایت این مستند می نشیند متوجه می شود که مساله حاکمان 
وقت شوروی، تنها به دست آوردن امتیاز نفت شمال نبوده است. آنها اهداف 

جدی تری داشتند که یکی از آنها بحث تجزیه ایران بود. 

درست است که موضوع اصلی مستند شما یک تحول تاریخی است اما به عنوان 
یک مستندساز فکر می کنید این مستند چه نسبتی با جامعه امروز دارد؟ فکر می کنید 
ایرانیانی که امروز وضعیت بحرین یا بخش جداشده آذربایجان از ایران را می بینند، 

چه نگاهی به سوژه ای مانند سوژه مستند شما دارند؟
ناچـــارم کمـــی بی پـــرده بـــه این موضوع اشـــاره کنم که به قصد و بـــا تعمد، روایت 

مستندم را به وضعیت جامعه امروز ایران گره نزدم. تعمدا به دنبال پیوند روایت 
این مســـتند با دوران معاصر نرفتم و تاش کردم آن برهه از تاریخ را بررســـی کنم. 
برهه ای که اشـــغالگری و دسیســـه برای تجزیه ایران اتفاق افتاده اســـت و در برابر 
آن مـــردان کارآزمـــوده در عالم سیاســـت، تاش می کنند تمامیـــت ارضی ایران را 
محافظت کنند. البته این هم واقعیت است که ایران امروز هم دچار مشکاتی 
از این دســـت هســـت. ایران امروز هم از هر ســـو تحت فشـــار اســـت و در اطراف 
کشـــورمان درگیری های بســـیاری جریان دارد. به همین دلیل اگر در داخل کشور 
اتحاد وجود نداشته باشد، چه بسا که اتفاقات تلخ تاریخی تکرار شود. کارآزموده 
بودن و کاربلد بودن آنهایی که در رأس هرم سیاسی حضور دارند و میزان تاش شان 
برای شـــکل گیری گفت وگوهای جهانی و ایســـتادگی پای کلیتی به نام »میهن« 

می تواند تمامیت ارضی ایران را تضمین کند. 

بالاخره هر مستندی از این جنس، در دلش یک هشدار هم دارد. فکر می کنید نوک 
پیکان مستند شما و هشداری که مطرح می کند، بیشتر به سمت مسئولان است یا 
مردم؟ به خصوص که به نظر می رسد آن اتحادی که به آن اشاره کردید، به صورت 

جدی در معرض تهدید قرار دارد. 
دقیقا همین طور است. این یک واقعیت است که تاریخ برای عبرت و آموختن 
است. ما در این مستند داریم یک واقعه تاریخی را بررسی می کنیم و می خواهیم 
نشان دهیم که چه اتفاقی در جریان تجزیه یک کشور رخ می دهد. در فضایی که 
کشور بیگانه فرصت جولان در کشور را پیدا کند و به فکر جداسازی بخش هایی 
از کشورمان هم بیفتد، همواره اتفاقی که ما انتظارش را داریم رخ نمی دهد. مهم 
درک و دریافتی اســـت که مخاطب در مواجهه با چنین مســـتندی به آن دســـت 
پیدا می کند. فیلمساز الزاما نباید درباره پیام ها و نظراتی که در فیلمش به دنبال 
طرح آنها بوده، به صورت علنی صحبت کند و باید دید مخاطبان چه برداشتی از 
روایت اثر دارند. من این فیلم را ساخته ام و دوست دارم مخاطبان برداشت خود را 
از این مستند داشته باشند و هیچ پیش داوری  نمی خواهم درباره آن داشته باشند. 

مســـتند شـــما یکـــی از اولین روایت های جـــدی و جامع از ماجـــرای فرقه دموکرات 
آذربایجان در قالب یک مســـتند به حســـاب می آید. منابعی که در اختیار داشـــتید 

شامل چه مواردی بود و آیا به سهولت به آنها دسترسی داشتید؟
از نظر منابع آرشیوی، سالار سیف الدینی که مشاور پژوهشی این مستند بود و 

یادی به ما کرد.  سال ها روی این موضوع کار پژوهشی کرده بود، کمک بسیار ز
فیلمخانه ملی ایران هم کمک زیادی به ما کرد و تاش داشتند همه آرشیوهایی 
که در اختیار دارند را به ما بدهند. از طرفی در چند سال اخیر مستندی از سوی 
یکی از شـــبکه های خارجی درباره این موضوع ســـاخته شد، که منابع آرشیوی 
بسیار خوبی هم داشت. شخصا اینترنت را بسیار جست وجو کردم تا توانستم 
کیفیت از مستند »آن سوی ارس«  را به دست بیاورم. مستندی که  نسخه ای با
گاندا و تبلیغاتی درباره فرقه دموکرات آذربایجان بود. تدوین این  یک فیلم پروپا
مستند یک سال بعد از سقوط فرقه تمام شده است و تا جایی که جست وجو 
یگاورتف به عنوان یکی از فیلمسازان  کردم، این فیلم توسط یکی از دستیاران ژ
مطرح روسیه، ساخته شده است. آنها دستگاه تبلیغاتی قدرتمندی برای فرقه 
ایجاد کرده بودند که در مســـتند هم به آن اشـــاره کرده ایم. برای خود من خیلی 
این موضوع جالب بود که آنها توانمندترین و مســـتعدترین فیلمســـازان خود را 
پـــای کار آورده بودنـــد. آنهـــا را به ایران فرســـتاده بودند تا اهداف تبلیغاتی شـــان 
را پیش ببرند. مســـتند »آذرآبادگان« نســـبت به همه مستندها و منابع آرشیوی 
یم که این کیفیت در جشـــنواره  موجـــود، کیفیتـــی بســـیار بالاتـــر دارد و امیدوار

سینماحقیقت دیده شود. 

برای حفظ بی طرفی در روایت، آیا سراغ منابع خارجی به خصوص منابع مرتبط با 
روایت کشور آذربایجان هم رفتید؟ 

طبیعتا ما به آن منابع دسترسی مستقیم نداشتیم و این دسترسی مستلزم سفر 
بود که امکانش را نداشـــتیم. در عین حال در مســـیر پژوهش، تاش کردیم همه 
مـــدارک و مواضـــع را مدنظر داشـــته باشـــیم. به خصوص مـــدارک مرتبط با نقش 
اســـتالین در شـــکل گیری فرقه که مربوط به اســـناد محرمانه بود و بعد از فروپاشی 
اتحاد جماهیر شوروی در دسترس پژوهشگران قرار گرفت. در همین اسناد گفته 
می شود که استالین چقدر در این وقایع نقش داشته است. همه این موارد را در 
مســـیر پژوهش مدنظر داشـــتیم چراکه هر یک از این اسناد و مدارک حکم چراغ 

راه را برای ما داشته است. 

از این منظر فکر می کنید مخاطب مســـتند شـــما می  تواند مخاطب بین المللی هم 
باشد یا باید آن را مستندی با کارکرد داخلی دانست؟

به عنوان یک فیلمســـاز تمام تاشـــم را کرده ام تا وقایع را به صورت چندصدایی و 

در قالب کنار هم قرار دادن اسناد تصویری، تبدیل به روایتی کنم که مخاطبان 
، به خصوص ساکنان آذربایجان بتوانند با آن ارتباط برقرار کنند.  خارج از کشور
لااقل می خواستم این مخاطبان هم بتوانند از طریق این مستند، اطاعات بیشتری 
را درباره این موضوع به دســـت بیاورند و به همین دلیل فکر می کنم این مســـتند 

 . می تواند مخاطب بین المللی هم داشته باشد، به خصوص در منطقه قفقاز

و فکر می کنید این مخاطب بین المللی با تماشای مستند شما به مرحله اقناع می رسد؟
فیلمســـاز هیچ گاه رســـالت قانع کردن مخاطبانش را ندارد. در عین حال تمام 
تاش خودمان را کرده ایم که نگرش مخاطب را نسبت به این موضوع روشن کنیم. 
حرف اصلی این است که همکاری با قوای بیگانه در مقطع اشغالگری آنها آینده 
خوبی را برای فرقه دموکرات رقم نزد و این یک واقعیت تاریخی است. اگر بخواهم 
پاسخ صریحی به سوال شما بدهم، می گویم این مستند مسائل و ابهاماتی که در 
مستند »نجات آذربایجان« از محصولات شبکه منوتو مطرح شده بود را به صورت 
گسترده تر و عمیق تر بررسی کرده است. آنها یک جانبه درباره نقش محمدرضا 
پهلوی صحبت می کنند و کمتر به نقش مردم منطقه در تحولات اشاره می کنند. 
مستند ما اما تاش دارد حرف هایی را در این زمینه مطرح کند که در نمونه های 
قبلی کمتر گفته شده یا ناگفته مانده است. تا امروز مستندهای معدودی درباره 
این موضوع کار شده است که نزدیک ترین و تازه ترین آنها همین مستند شبکه 
منوتو بوده است. مستند ما تاش کرده است در روایت خود به جنبه های دیگر 

این موضوع هم بپردازد و ابعاد تازه ای را مورد بررسی قرار دهد. 

از نگاه خودتان مستند »آذرآبادگان« بیشتر یک مستند سیاسی است یا یک مستند 
تاریخی؟

من این مستند را یک مستند تاریخی می دانم. در عین اینکه معتقدم وقایع تاریخی 
حتی اگر بیش از 7۰ سال از  آنها گذشته باشد، سرانجام روزی مورد پژوهش قرار 
می گیرند. اسرار محرمانه هرگز برای همیشه در آرشیوها باقی نمی ماند و بالاخره 
در مقطعی واقعیت ها هویدا می شود. نقش آدم ها در تغییر سرنوشت مردم یک 
کشـــور بالاخره هویدا می شـــود. کمااینکه بعد از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی 
اسناد افشا شد که اگر فاش نمی شد، ماجرای نقش مستقیم استالین در این وقایع 
برای همیشه در هاله ای از ابهام باقی می ماند. از این منظر در حوزه تاریخ هم ماه 

هیچ گاه برای همیشه پشت ابر نمی ماند و حقایق بالاخره روزی عیان می شود. 

کارگردانی تازه به داد »نامیرا« رسید 
محمدحسینلطیفیجایگزینشهریاربحرانیدرساختپروژهنامیراشد

گفتوگوباکارگردانمستند»آذرآبادگان«

اسرار تاریخی برای همیشه در  آرشیوها نمی ماند
رسالتمقانعکردنمخاطبنیست
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